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Kányádi Sándor
Májusi szellő

Almavirággal
futkos a szellő,
akár egy kócos
semmirekellő.

Kócosnak kócos,
de nem mihaszna,
okot nem ád ő
soha panaszra.
Füttyöget olykor,

mintha ő volna
a kertek kedves
sárgarigója.

Meghintáztatja
ágon a fészket,
leszáll a földre:
fűhegyen lépked.

Illeg és billeg,
s ha dolga nincsen,
elüldögél egy
kék nefelejcsen.

Csak egy szóra

Mandátum végén járunk. Mikrofonvégre, az-
az tollvégre kaptam Lázár Zoltán polgármes-
terünket, arról faggatva, mire büszke az el-
múlt 4 évről, 8 évről, milyen tapasztalatokkal
gazdagodott a három mandátum alatt, mi mó-
don kamatoztatta ezt a tudást a falu javára.
Hónapok óta melengetjük ezt az interjút. A
határidő általában a legjobb motiváció.
Mondhatja a kedves olvasó, hogy kampány
van. Az van, ez bizony igaz. Általában üres,
fedezet nélküli ígéretekkel. Miről szólna jelen
beszélgetés? Egy kis leltár, visszatekintés ar-
ról, ami nálunk van, ami tőlünk, általunk lett
jobb, vagy lesz jobb.
-  Mi indít valakit arra, hogy polgármester
legyen, milyen célokat fogalmaz meg magá-
ban az ember olyankor, amikor először indul
egy falu, egy közösség vezetésére?
Egyetemi tanulmányaim befejeztével kisebb-
nagyobb funkciókat töltöttem be a szakmám
gyakorlásában, amely időszak jókora tapasz-
talatot nyújtott a szervezési és vezetési mun-
kában. Az egyéni beállítottságom mindig is
azon alapult, hogy saját ambícióm és tudásom
a közjó érdekébe fordítsam. Ez történt a nyolc
éves szakmám gyakorlásában is és később a
közigazgatási munkálkodásom alatt is. A cé-
lok egy fiatal vezető fejében (a 2000-es évek
elejéről beszélek) nagyon széles körűek, akár
azt is lehet mondani, hogy álmok. Viszont pár
év elteltével pontosan világossá válik, hogy a
valóságban mire van szüksége a közösségnek,
milyen prioritás listát kell felállítani ahhoz,
hogy a közösség egészséges irányba haladjon,
fejlődjön.
-  Nem első mandátumodat fejezted be, én

mégis erről az utóbbiról faggatnálak. Ha három szóban megfogal-
mazhatnád, mit látsz az utóbbi négy év legütősebb hozadékának?
Politikusok ritkán beszélnek három szóban. Bár én inkább falugazdá-
nak tartom és érzem magam, és ha már erre kértél, megpróbálom: fej-
lesztés, együttműködés, jobblét. Ezek a szavak nagyon általánosak,
hadd legyen alkalmam kifejteni, mit is gondolok ezekről.
-  Természetesen helye kell legyen ebben a beszélgetésben azoknak
a jó dolgoknak, amelyeket nem lehet figyelmen kívül hagyni egy ön-
kormányzati vezető számadásánál. Mivel nem vagyok szakértő a té-
mában, sőt a közélet ilyen oldalát most ízlelgetem, hadd kérjelek
meg, hogy kérdés feltevése nélkül, számolj be azokról a befekteté-
sekről, pályázatokról, amelyeket sikeresen abszolvált a község.
Legfőbb célom az elmúlt négy évben, - befektetések, fejlesztések te-
rén - az volt, hogy a Kormány és az Unió nyújtotta finanszírozási le-
hetőségeket maximálisan kihasználjuk, természetesen a realitás tala-
ján járva, a képességeink, lehetőségeink, tehetségünk szerint. Ám
ezek mellett saját költségvetésből is tudtunk fordítani a három szóban
összefoglalt feladatainkhoz: fejlesztés, együttműködés, jobb élet.
-  Három forrást említettél a községben lezajlott vagy most is kivite-
lezés alatt levő munkálataihoz. Ezek közül melyik volt a legnagyobb
arányban számottevő a falu fejlesztésében?
Az utóbbi 4-8 év folyamatos és legnagyobb beruházásai az Unió által
támogatott pályázatok révén valósultak meg. Ezek közül az első he-
lyen említeném a Regionális Operatív Program keretén belül biztosí-
tott finanszírozást, amelyből megvalósult az Elemi Iskolánk épületé-
nek modernizálása. Ezt a beruházást, sok más programmal együtt az
Önkormányzat bonyolította le, természetesen az iskolával szorosan
karöltve. Második helyen szerepel az én olvasatomban az a 2012-ben
elindított és 2015-ben lezárt Uniós pályázat, amely négy tevékenysé-
get foglalt magába: a faluból kivezető, Kirulyon áthaladó,
Kalibáskőig húzódó út aszfaltozása, a kirulysarki szociális központ
fejlesztése, bővítése, a helyi önkéntes tűzoltóság felszereltségének
megalapozása egy olyan újonnan vásárolt tűzoltóautóval, amellyel a
megyében először mi büszkélkedhettünk.  Így egy olyan alakulattá
válhattunk, amely profi szinten képes ellátni a község és környéke
ezirányú biztonságát, továbbá a Népház hang - és fénytechnikájának
beszerzése, felszerelése. Amennyire félő volt ez utóbbi pályázat a
benne foglaltatott nagy összeg (összesen 2,5 millió euró) miatt, illetve
a lebonyolításáért felvett kölcsön felelősségének nagysága, annyira
sikeresen túl lehettünk rajta, ennek hasznát a mindennapjainkban ki-
ki a maga módján értékelheti és élvezheti. A harmadik pályázatunk
ebben a finanszírozási kategóriában a legtöbb energiánkat emésztette
fel, de nem hasztalan. Most, így 2016 májusában lezártnak és befeje-
zettnek tekinthetjük a helyi Turisztikai Információs Központ megépí-
tését és beindítását. Azon kívül, hogy felépült a központ, közművesí-
téssel ellátva, a működéshez nélkülözhetetlen infrastrukturális felsze-
reltséggel (bútorzat, számítógépek, internetes csatlakozás), több ezer
promóciós anyag készült el a községünk különböző nevezetességeiről
(magyar, román és angol nyelven). Nem utolsósorban versenyvizsga
által meghirdetett két új munkahelyet teremtettünk, amelyet így egy
lövétei és egy székelyudvarhelyi pályázó foglalt el. Mivel a beruházás
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KIVONAT,
 a helyi tanács 2016. április 26-án tartott gyűlésének jegyző-

könyvéből

A gyűlésen jelen van 11 testületi tag, 2 testületi tag igazol-
tan hiányzik.
A gyűlést vezető elnök ismerteti a napirendi pontokat az
alábbiak szerint:
1)  Előterjesztés, határozatjavaslat a 2016-os évi költségve-
tés módosításának jóváhagyására vonatkozóan,
2)   Előterjesztés, határozatjavaslat a 2016 első negyedévi
költségvetés végrehajtásának jóváhagyására vonatkozóan,
3)   Álláspont a községben létrehozandó földgázvezetékkel
kapcsolatosan,
4)   Előterjesztés a katasztrófaelhárítás helyi tervének elfo-
gadására vonatkozóan,
5)   Előterjesztés a község közvilágítás rendszerének fej-
lesztésére, bővítésére vonatkozóan,
6)   Előterjesztés, a 416/2001 számú törvény értelmében, a
közösség javára elvégzendő munkák jóváhagyására vonat-
kozóan,
7)   Előterjesztés a hátrálékos személyek listájának
közzételére vonatkozóan,
8)   Előterjesztés a hátrálékos személyek adósságának el-
törlésével kapcsolatosan,
9)   Előterjesztés a szociális konyha működési rendszabály-
zatának módosítására  vonatkozóan,
10)  Előterjesztés az ECO CSIK szemétszállítási cég alap-
szabályzat módosításának jóváhagyására vonatkozóan,
11)  Előterjesztés a reklám és hirdetési anyagok elhelyezé-
sére és engedélyezésére vonatkozó szabályzat elfogadására
vonatkozóan,
12)  Kérések és más problémák megvitatása.
A napirendi pontokat a jelenlevők elfogadták.
Az első napirendi pont keretén belül a könyvelőnő ismer-
tette a költségvetés kiigazítására vonatkozó előterjesztést,
amelyből kitűnik, hogy a Fejlesztési Minisztérium által
visszautalt 118.500 lej összeg maga után vonja a költségve-
tés kiigazítását, úgy a jövedelmi, mint a kiadási részen. A
kiadási részen az alábbiakat javasolják:

 A polgármesteri hivatal épületének felújításához szük-
séges megvalósíthatósági tanulmány és tervek elkészítésé-
re 5.600 lej.

 A Székely Mózes Általános Iskola sportbázisának meg-
valósíthatósági tanulmány elkészítésére 5.600 lej.

 Központrendezési tervek elkészítésére 15.000 lej.
 A község utcáinak modernizálásához szükséges megva-

lósíthatósági tanulmányának elkészítésére 33.050 lej.
 Az általános iskola B épületének modernizálására kiírt

pályázat véglegesítésére 37.700 lej.
 A csatornázási és a derítő állomás beruházáshoz az in-

tézmények rácsatlakozási tervének elkészítésére és más ki-
adások fedezésére 11.550 lej.

 A DC 26 községi (Mocsármezői) út javítására 10.000
lej.

 Ezzel a napirenddel kapcsolatosan az alábbi kérdések és
javaslatok hangzottak el:
A falutalálkozó megszervezésére van-e pályázati lehetőség
vagy a visszautalt összegből nem-e lehet erre a célra fel-
használni.
Válasz: a visszautalt összeget beruházásokra lehet felhasz-
nálni.
Az előterjesztés és határozatjavaslat megvitatása után a je-

lenlevő testületi tagok 11 szavazattal jóváhagyták a javas-
latot.
A 2016 első negyedévi költségvetés végrehajtásának jóvá-
hagyására vonatkozó előterjesztést a könyvelőnő ismertet-
te. Ennek megvitatása után 11 igen szavazattal jóváhagy-
ták.

 A következő napirendi pont keretén belül a polgármes-
ter kikérte a testület álláspontját a községben létrehozandó
földgázvezeték szükségességével kapcsolatosan, ismertet-
ve a Hargaz Harghita Gaz Részvénytársaság által elkészí-
tett műszaki-gazdasági tanulmányt.
Ezzel kapcsolatosan az alábbi javaslatok hangzottak el: a
döntéshozatal maradjon el egy következő gyűlésre, amikor
a szakember részletesen ismerteti a testületi tagokkal a ja-
vasolt tanulmányt, valamint a lakosság véleményét is fi-
gyelembe kell venni.
A javaslattal a jelenlevők egyetértettek.
Az előterjesztést a katasztrófaelhárítás helyi tervének elfo-
gadására vonatkozóan az alpolgármester ismertette. A tes-
tületi tagok 11 igen szavazattal jóváhagyták.
A község közvilágítás rendszerének fejlesztésére, bővíté-
sére vonatkozó előterjesztést az alpolgármester ismertette.
Egy előző gyűlésen a testület jóváhagyta a közvilágítási
rendszer modernizálása, kibővítése érdekében szükséges
tervek és tanulmányok készítését, ugyanakkor javaslat
hangzott el, hogy beruházókat kell keresni a munkálatok és
a beruházás kivitelezése érdekében.
Ennek okán felvettük a kapcsolatot egy szakcéggel, amely
az általunk szolgáltatott adatok alapján két árajánlatot
adott:
I.  A meglévő 230 db. lámpatest kicserélése + még 30 új
lámpatest (energiatakarékos, LED-es égőkkel ) felszerelé-
se a községben, abban az árban, amit most jelenleg a villa-
mossági vállalatnak fizetünk.
II.  A községben levő összes (439 db.) oszlopra lámpatestet
szerelnének. Ebben az esetben az elhasznált elektromos
áram árán kívül még 6.217,44 lej+TVA összeget kellene fi-
zetni havonta 7 éven keresztül.
Ezzel kapcsolatosan az alábbi javaslatok hangzottak el:
egy próbaszerelést kell eszközölni valamelyik utcában, ah-
hoz hogy lássuk milyen minőségnek felel meg az ajánlott
rendszer.
Egy másik javaslat, hogy az utcákba kisebb kapacitású
(16kW) égőket, a főút mentén pedig nagyobb kapacitású
(24kW) égőket szereljenek fel.
A javaslatok elhangzása után az I-es variáció mellett dön-
tött a testület, azzal a feltétellel, hogy a munkálat megkez-
dése előtt a javasolt próba legyen elvégezve és az észrevé-
teleiket, véleményüket közöljék az alpolgármesternek.
Az előterjesztést, a 416/2001 számú törvény értelmében, a
közösség javára elvégzendő munkák jóváhagyására vonat-
kozóan az alpolgármester ismertette, felsorolva az elvég-
zendő munkálatokat: szemétgyűjtés, villamossági és elekt-
ronikai hulladékok összegyűjtése a község területén, utak
és utcák rendbetétele, takarítása, a folyó és a patakmedrek,
borvízforrások környékének takarítása, rendbetétele, a hi-
vatal által szervezett különböző munkálatok elvégzése az
alárendelt intézményekben (kultúrotthon, könyvtár, tájház,
iskola, szociális konyha), különböző munkák (favágás, fa-
hordás, meszelés, festés, takarítás) elvégzése, az utcák,
utak, mezei utak, mezei és erdei utak hótalanítási munkála-
taiban való részvétel, segítség a községben szervezett ren-
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dezvények alkalmával, más jellegű munkáknál, amelyben
segítséget tudnak nyújtani.
A javaslatot 11 igen szavazattal jóváhagyták.
Az  adóhátrálékos személyek listájának közzételére vonat-
kozó előterjesztés ismertetéséből kitűnik, hogy az új adó-
törvény előírásai szerint az adóhátrálékos személyek listája
a hátrálék összegét kell tartalmazza, ezen adatokat köteles
az adóhivatal közzétenni. Az adóhátrálék összegét, amelyet
közzétesznek, a helyi tanács állapítja meg. A fizikai szemé-
lyek esetén 1500 lej feletti összeggel tartozó személyek ke-
rülnek fel a listára, jogi személyek esetén 3.000 lej feletti
összeggel tartozó személyek kerülnek fel a honlap listájára.
A javaslatot a jelenlevő 11 testületi tag 10 igen szavazattal
és egy tartózkodó szavazattal jóváhagyták.
A következő napirendi pont keretén belül ismertették az
előterjesztést az adóhátrálékos személyek adósságának el-
törlésével kapcsolatosan. Az adózási törvény előírásai sze-
rint, azon személyeknél, akik 2015. szeptember 30-án
adóhátrálékkal szerepelnek, az adóhátrálékra számított ka-
mat 73,3%-át a helyi tanács jóváhagyása alapján el lehet tö-
rülni, azzal a feltétellel, hogy ha 2016. június 30-ig az ösz-
szes tartozását (tartozás és a kamat 26,7%-a) és a folyó év
június 30-i határidős adóját is kifizeti. A törlés kérés alap-
ján történik, amelyből kitűnik, hogy vállalja a tartozása má-
sik részének kifizetését.
A javaslat megvitatása után a testület 11 igen szavazattal
jóváhagyta a javaslatot.
A szociális konyha rendszabályzatának módosításáról szó-
ló előterjesztés ismertetésből kitűnik, hogy a konyha szol-
gáltatása a hónap minden napjára szólt, tehát ez alapján a
hétvégére (szombat és vasárnap) hideg ételt szolgáltak az
igénylőknek. Az igénylők véleményét is figyelembe véve,
valamint a pénzügyi helyzetet is, az a javaslat született,
hogy szolgáltatás csak a munkanapokon legyen, vagyis
hétvégén és ünnepnapokon ne legyen hideg étel felszolgál-
va, és csak azokra a napokra fizessenek,  amelyekre meg-
kapták a szolgáltatást.
A javaslatot a jelenlevő testületi tagok 10 igen és 1 tartóz-
kodó szavazattal elfogadták.
Az ECO CSIK szemétszállítási cég alapszabályzatának
módosításának jóváhagyására vonatkozó előterjesztés és
határozatjavaslat ismertetése után 11 igen szavazattal jóvá-
hagyták.
A reklám és hirdetési anyagok elhelyezésére és engedélye-
zésére vonatkozó szabályzat elfogadására vonatkozó elő-
terjesztést és határozatjavaslatot 11 igen szavazattal jóvá-
hagyták, azzal a javaslattal, hogy a cégtáblákra a kisebbség
nyelvén is legyen feltüntetve a cég neve.
Az utolsó napirendi pont keretén belül megvitatták a "Zöld
Erdély" Egyesület kérését, amelyben kéri a testület támo-
gatását az egyházi iskola (Népiskola) felújitásának megva-
lósítására. A kérésből kitűnik, hogy a magyarországi Beth-
len Gábor Alapítvány által kiírt pályázatnál  117.000.000
forint összeget pályáztak meg, amely összeget meg is nyer-
tek. Utólag kiderült, hogy a 2014-ben készített terv nem fe-
lel meg a jelenlegi előírásoknak, ezért át kellett tervezni,
ennek eredményeképpen magasabb lett a kivitelezési költ-
ség, mint ami az eredeti tervben volt. A teljes kivitelezés
költségeiből hiányzó 350.182 lej kiegészítésében kéri a se-
gítséget lehetőségek szerint.
A polgármester a részletek ismertetésével kiegészítette a
kérést és közölte, hogy a Megyei Tanács is támogatja, vala-

mint egyes cégek is, és a testület sem zárkózik el a támoga-
tástól.
Javaslat hangzott el, hogy a közbirtokosság, az egyház tá-
mogatását is igényelni kellene és így az összeg három felé
osztódna.
A testület elvileg egyetértett a támogatás szükségességével
és megoldást kell keresni az összeg előteremtésére.
A más problémák napirend keretén belül kérdés hangzott
el a legelőkön elhelyezett táblákra, illetve a kutyaharapás
veszély megelőzésére vonatkozóan. Válasz: ezek a táblák
csak figyelmeztető jeleggel vannak elhelyezve.
Egy másik említett probléma a pósfalusi iskola mellet levő
csengettyű talapzatára vonatkozott, hogy meg van gyen-
gülve és azt meg kellene erősíteni.
Érdeklődés hangzott el a 132-es megyei út mellett húzódó
támfal javításával kapcsolatosan. A polgármester ismertet-
te a javítási munkálatok felmérésére, tervezésére és enge-
délyeztetésére vonatkozó lépéseket és ezeknek az előreha-
ladottságát is.
Más megvitatandó probléma nem lévén, az ülést bezárták.

         Gyűlés vezető elnök,                          Jegyző,
                 Egyed József                             Miklos Ida

Merjünk nagyok lenni!

Bár elcsépeltnek tűnhet, a fenti Széchenyi-idézet nagyon
is aktuális napjainkban, amikor sokan próbálnak kicsinyhi-
tűséget, pesszimizmust előidézni az emberekben. Ezt sugá-
rozza az országos média, ezt sugallják a központi statiszti-
kák helyi közösségeinknek: önmagatokban gyengék vagy-
tok, szegények, nem tudtok megállni a saját lábatokon,
ránk vagytok utalva. Ezt mintegy suttogópropaganda-sze-
rűen átveszik nálunk is többen, és terjesztik a közösségi
médiában, illetve szájról szájra, el akarván hitetni minden-
kivel a "másokrautaltságot". Én azt mondom: ne higgyünk
nekik! Eleink, egész történelmünk ennek az ellenkezőjéről
tanúskodik: hogyan lehet, csak azért is, kellő konoksággal
kitartani és élhető környezetet teremteni. A takaros székely
porták, templomaink, megújuló kultúrotthonaink, gazda-
szövetkezeteink, közbirtokosságaink, korszerűsített útja-
ink, falura költöző fiataljaink mind-mind azt üzenik, hogy
képesek vagyunk jobb életkörülményeket teremteni térsé-
günkben, szülőföldünkön. Persze még sokat kell ennek ér-
dekében dolgozni, de a felsoroltak jeleznek egy pozitív fo-
lyamatot, amelyet tovább kell erősíteni az elkövetkező
években, hogy fiataljaink itthon maradjanak, vagy ha el-
mentek, hazatérjenek, és itt lássanak jövőt.
Úgy lehetünk nagyok, ha nem hallgatunk a borúlátókra, és
nem hagyjuk magunkat megfélemlíteni, elbátortalanítani.
Ne feledjük: a világ mindig a derűlátók által ment elébb.
Fontos, hogy a pozitív dolgokra figyeljünk, egyéni és kö-
zösségi szinten egyaránt. A sikereinkből táplálkozzunk, ne
a félelmeinkből, kudarcainkból. Nagyok akkor lehetünk,
ha június 5-én elmegyünk arról dönteni, ki és hogyan ala-
kítsa tovább környezetünket, ki és hogyan szervezze, igaz-
gassa településünk, megyénk életét. Ott is fontos a részvé-
tel, ahol csak egyetlen polgármesterjelölt van, mert igazán
jól dolgozni csak erős felhatalmazás tudatában lehet. Ne
hagyjuk, hogy mások döntsenek helyettünk!

Borboly Csaba,
Hargita Megye Tanácsának elnöke

 



LÖVÉTEI KIÁLTÓ                                        2016. MÁJUS                               4. oldal 

    

folytatás az 1. oldalról

folytatás az 5. oldalon

frissen lezárt, az információs iroda most van abban az ál-
lapotban, hogy bekapcsolódjék a megyei hálózatba és ez-
zel együtt remélem, hogy olyan hozadéka lesz települé-
sünknek, amely hozzájárul annak fejlődéséhez.
-  Gondolom, nagyot nem tévedek, ha másodikként a
Kormány kiírásairól kérdezlek, hisz azt hiszem ez lehe-
tett a nagyságrendileg második finanszírozó az elmúlt
két mandátumod alatt.
Így igaz. Az egyik legfontosabb, de állandó nehézségekbe
ütközött a falu csatornázási hálózatának kiépítése. A ka-
nalizálás munkálatai a Kormány finanszírozása alá estek,
így ennek haladtát, vagy éppen megtorpanását nagyban
meghatározta a politika, az éppen aktuális kormány vi-
szonya és viszonyulása ehhez a régióhoz. Éppen ezért né-
ha kisebb-nagyobb lobbira volt szükség, személyes és ba-
ráti kapcsolatok bevonására a munkálatok folytatásához,
befejezéséhez. Itt jegyezném meg, és kérném a lakossá-
got, hogy csatlakozzanak a rendszerhez (hisz ez már aktu-
ális), mert a 7.2 Uniós kiírásból szeretnénk Lövéte belső
utcáit 70-80 %-ban leaszfaltozni, és ha lehet, ne utólag
törjük fel a frissen lerakott burkolatot. Hadd jegyezzem
meg, míg kérdésed ideérne, hogy azért nem 100%-ban
mert a kiírás maximálisan lekérhető összege ezt a százalé-
kot fedi le. A második, még most is zajló kormányzati be-
fektetés a mocsármezei út javítása, mely a Nemzeti Vi-
dékfejlesztési Program keretébe tartozik. A munkálat
nagyságrendileg 60-70 %-ban befejezett, a hátralévő

munkálatok - a két rend aszfaltréteg leöntése - július, au-
gusztus hónapra tervezettek.
-  Bizonyára sokan és sokszor kérdeztek már tőled a
községen átvezető megyei útról. Annak fényében, hogy
ami a faluban történik, azért mindig és mindenkor a pol-
gármester a hibás -vagy ritka esetekben nem hibás-hadd
kérdezzem meg, milyen módon érintett, vagy volt érintett
az Önkormányzat a munkálatok lebonyolításában?
Hivatalunk, a legjobb akaratunk mellett, csak döntésho-
zatalokkal járulhatott hozzá ennek az utóbbi évek leglát-
ványosabb, de legvitatottabb munkálatainak a lebonyolí-
tásához. Ez nem jelenti azt, hogy karba tett kézzel vártuk
a kész megoldásokat, hanem tehetségünk szerint mindent
megtettünk azért, hogy ne félkészen vonuljon ki a munka-
vállaló, munkavégző a községünkből. És sikerrel tettük
ezt. Ennek óriási hasznát fölösleges ecsetelnem. Minden-
ki a maga talpa, kereke alatt érezheti.
-  A helyi újságban lehozott havi Önkormányzati jegy-
zőkönyvek sokaságában olvashattuk, hogy mindig és ál-
landó probléma a kisebb-nagyobb utcáink járhatatlan-
sága. Mit gondolsz, valóságalapú a felvetése a kérdés-
nek, vagy milyen intézkedéseket hoztatok ennek megol-
dására?
Azon kívül, hogy most zajlik egyik legforgalmasabb ut-
cánk (az iskola, óvoda felé vezető) aszfaltozása, járható
állapotba hoztuk a Szőcs utcát, sőt, helyi költségvetéseink
rugalmassága szerint földutjainkat próbáljuk ugyanebbe
az állapotba hozni. Ezek mellett fontos összekötő hidakat
próbáltunk rendbe hozni, építeni, például Nádasszékben
egy beton és egy fahidat, az Újnegyedben ugyancsak egy
fahidat. Továbbá a Közbirtokossággal karöltve (50-50
százalékban) nagyon fontos mezei és erdei utak javításán

dolgoztunk, éspedig: Gyilkos-kő útja (egészen a Kongó-
fáig), Láz útja (több mint négy km), Szerepreze útja (több
mint két km), Vargyas-völgye-Szelterszi út (kb. hét km)
-  A külső iskola sikeresen XXI. századi külsőt-belsőt
kapott. Ezt mondhatni mindennap a saját bőrömön ér-
zem. Ám ha nem akarunk nagyon struccpolitikát, lát-
nunk kell, hogy annak környezete siralmas. Milyen fá-
zisban van ennek rehabilitációja, honnan és mikor re-
mélhetjük az iskolai környezet gyerekbarátivá tételét?
Az intézménynél lebonyolított pályázati építő tevékeny-
ségekkel párhuzamosan folytak azok a háttérmunkálatok,
amelyek pályázaton kívül estek, de amelyek nélkül a pá-
lyázatba foglalt munkálatok eredményei használhatatla-
nok lettek volna. Így kellett saját forrást keresni a kazán-
ház felépítéséhez, a belső iskola fűtésrendszeréhez szük-
séges felszerelés megvásárlásához. Így nagyobb gyereke-
ink is mentesülnek a tűzfelelősségtől, ősztől már a köz-
ponti fűtésrendszerre csatlakoztatjuk ezt az épületet is.
Visszatérve az alapkérdésedhez: mivel az utóbbi időszak
anyagi lehetőségei megengedték, szoros együttműködés-
ben az iskolai intézménnyel és közbirtokossággal, tervez-
zük az iskola tereprendezését, a tűzifa civilizált tárolására
alkalmas hely kialakítását, ezzel együtt felszabadul egy
viszonylag nagy zöld terület gyerekeinknek, amelyet is-
kolai játszótér kialakítására szánunk a közeljövőben. To-
vábbá az idén elkészül az iskola sportbázis  modernizálá-
sának kivitelezési terve (kb. két-három hónap múlva ké-
szen lesznek a kivitelezési tervek), amely valószínűleg
nagy örömet fog okozni iskolásainknak. Hisz a tervek
szerint helyet kap egy műfüves focipálya és a hátsó kispá-
lyán egyben teniszpálya és kosárlabdapálya.
-  Ha már az iskolánál tartunk, sajnos az iskolában
tartjuk az óvodát is. Számtalan alkalommal voltunk már
állítólag a lista második helyén, majdnem nyerő és ha-
sonló állapotokban. Az tény, hogy a gyereklétszám egyre
fogy, és valószínű el is fogunk férni jócskán egy idő
után, de pedagógusként úgy gondolom, hogy úgy egész-
séges, ha egy óvodai intézmény saját "kulccsal" bír. Mi-
lyen módon érintett az önkormányzat ebben, a remé-
nyen kívül miben hihetünk?
Azt nem ígérem, hogy ősszel saját ajtót fog nyitni az óvo-
da. De egy, a Világbankkal kötött szerződés alapján van
lehetőség egy külön óvodai rendszert kialakítani, amely
keretén belül napközi létesítése is megvalósulhat. Ennek
tervezési fázisa lezárult és természetesen az elkövetke-
zőkben kerül sor a kivitelezésre.
-  Polgármesterként amellett, hogy beruházásokat, be-
fektetéseket kellett vonzanod a faluba, egy kapocs, egy
partner kell legyél a különböző intézmények, egyesüle-
tek, alapítványok között, adott esetben mellett. Miként
értékeled községünkben működő intézményekkel az Ön-
kormányzat kapcsolatát, természetesen azokra az évekre
vonatkozólag, amelyekben mint Önkormányzati vezető

lehettél?
A Közbirtokosság állandó partner. És ebben minden ben-
ne van. Nem tudok elképzelni olyan helyi kezdeménye-
zést, amelyre rögtön ne mondtak volna igent. Ez fordítva
is így működik. Direkt, vagy indirekt módon a hivatal is
segítette a Közbirtokosságot feltett szándékaiban. A leg-
utóbbi közös sikerünk egy kisebb bevetésekre - erdő és
legelőtüzekre - használható tűzoltóautó beszerzése volt.

- Csak egy szóra -
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folytatás a 4. oldalról

Nem kevesebb elismeréssel beszélhetek az egyházzal va-
ló együttműködésünkről, amelynek elképzeléseit mindig
támogattuk, számtalan közös rendezvényben lehettünk
egymás mellett, vállvetve. Egy olyan jó légkör uralkodott
e hármas körében (Önkormányzat-Egyház-Közbirtokos-
ság), amelyet minden faluvezetőnek csak kívánni tudok!
Több mint egy évtizede azt mondták, hogy Lövéte a civil
szerveződések faluja. Tényleg. És e mögött olyan egyesü-
letek, alapítványok működnek, amelyek tevékenységük-
kel fényesítettek községünk jó hírét, vagy csak egyszerű-
en végezték helyben azt a munkát, amelyért létrejöttek.
Az Önkormányzat nem kevés összeggel támogatta ezen
egyesületeket, amelyek munkája nyomán működik
Lövétén újság, honlap, tánccsoport, tűzoltóalakulat, gyer-
mek- és felnőtt rendezvények, vendégfogadás, sport, és
nem utolsósorban időszakos állatkiállítás. Intézményeink,
civil szervezeteink közös tevékenységei, rendezvényei ál-
tal egy olyan életet tudhatunk Lövétén, amelyben még
mindig jó felnőni, élni.
-  Én itt nőttem fel, itt él választott családom és őseim.
Szeretek lövéteinek lenni, minden előnyével és hátrá-
nyával együtt. De mit tudsz azoknak mondani, akik ké-
telkednek ennek a falunak a fejlődésében, vagy mik
azok a realitás talaján mozgó tervek, amelyek csábítóak
lehetnek azoknak, akik nem mindig mosolyogva néznek
körül a faluban?
Szülőfalut szeretni belső dolog. De ahhoz, hogy ez a hely,
még tessen is, ahhoz óhatatlanul tenni kell. Községünk
központjának rendezése már elkerülhetetlen. Szakembe-
rek által készített rendezési tervvel szeretnénk egy olyan
központot kialakítani, amely magába foglal járdákat,
zöldövezeteket, parkolókat, köztereket. Ennek a rende-
zésnek egyik szegmense volt a Népház külső köntösének
felfrissítése, a tetőzet feljavítása. Ezzel együtt a Község-
háza arculatának megváltoztatása, feljavítása is szükség-
szerűvé vált (kb. két hónap múlva készen lesznek a kivite-
lezési tervek). Ami nem kimondottan Önkormányzati pá-
lyázat, de támogatjuk a két Homoródmente egyik legim-
pozánsabb épületének újraépítését, modernizálását. Az
1888-ban épült egyházi iskola épülete a Bethlen Gábor
Alap támogatottja a Magyar Kormány által, így egy olyan
közösségi, egyházi, világi célokat szolgáló központ lehet,
amely hiánypótló a mai Lövetén.
-  Apropó központ. Ott a betonhíd, amelyről megannyi
fáma született. Amelyről megannyi jó és rossz emlékünk
van. Mi lesz a sorsa?
A faluközpont rendezési tervének szakemberek által elké-
szített változatában arra is választ kapunk, milyen sorsot
szánnak ennek a monstrumnak. Bízom a felkért szakem-
berek értékítéletében, hogy a megoldás elnyeri majd
mindannyiunk tetszését.
-  Azokra a tervekre, amelyeket elmondtál, nagyrészt
már kikapartátok a gesztenyét. Van-e olyan terved, terve
az általad vezetett önkormányzatnak, amely dédelgetett
álom, de adott esetben, ha megvalósulna, kétségtelen
hozadéka lenne a jövő mandátumodnak?
Mindenképpen, mint reális igény szeretném fenntartani
továbbra is az ugyancsak pályázati pénzekből megépített
és az Önkormányzat által működtetett, viszonylag sok
idős lövéteinek mindennapi biztonságot nyújtó konyhát.

Továbbá régi, de nem valótlan elképzeléseim közé tarto-
zik egy minél hamarabbi állandó tűzvédelmi szolgálat be-
indítása.
És ami finanszírozást nélkülöz egyelőre, de óriási jelen-
tősége lehetne a gyerekeink, fiataljaink, de nem kevésbé
munkahelyteremtés szempontjából a kirulyi iskolatábor
teljes újraépítése. Egy 250 fő teljes ellátására alkalmas
központban gondolkodunk, amelyre a fejlesztési  tanul-
mány elkészült, keressük a kivitelezés lehetőségét. A
szakemberek véleménye alapján a most még talpon lévő

épületek is lebontásra kerülnének, helyettük mai arculatot
idéző, de tájba illő építmények kapnának helyet. Ennek
megvalósításához lehetőségeket keresünk, ám egyelőre
sem Kormányzati, sem Uniós pályázat nem lévén, az
"álom" odázódik.
-  Tudva levő rólad, hogy a kulturális élet egyik nagy
pártfogója vagy. Szívügyednek tekinted, hogy ne siklód-
junk át olyan ünnepeken, amelyek fontosak egy-egy kö-
zösség életében. Az utóbbi két évben ennek ellenére nem
volt Falunap. Ez sokak fájdalma, talán főleg a fiataloké.
Ennek okairól, esetleg jövőbeli, vagy idei terveidről kér-
deznélek. Nos?
Egy falu kulturális élete nem az évente egyszeri alkalom-
mal megszervezett falunapokból áll. Ha igen, az sajnos.
Mint tudjuk, sokkal összetettebb, szélesebb körű és átfo-
góbb ez a probléma. Ugyanis Lövéte és mondhatnám a
más települések is, hagyományos népi és nem népi kultú-
rái közé nem csak (sőt egyáltalán nem) a falunapok tar-
toznak. Annál inkább a néptánc, népdal, épített örökség,
hagyományőrzés és ápolás, ezek bármilyen eszközökkel
való átmentése a jövő nemzedék számára- nekem ezt je-
lenti a lövétei kulturális élet egyik nagy pártfogása.
Mindezekkel párhuzamosan bevallom, hogy egy falunap
- és talán egy még inkább fontosabb - falutalálkozó meg-
szervezése valós igény lehet (mint volt is) a közösség ré-
széről. Minden magyarázat nélkül az idénre valós esélyt
látok augusztusban az ötödik falutalálkozó megszervezé-
sére.
-  Kampány és mandátum végén járunk. Egy újabb
mandátum előtt és egynek a végén milyen gondolatok
foglalkoztatják a polgármestert és a jelöltet?
Valamit lezárni sosem könnyű. De mindig csak a jóra em-
lékezem. Ebben bízva szeretném folytatni a munkámat
polgármesterként. Egy olyan képviselőtestület állt mel-
lettem, amely támogatott, segített feltett szándékaimban,
mindennapos munkámban. Ez jövőbeli elvárás is lehetne,
hogy segítsük egymás munkáját, mindenki a maga tehet-
sége, felfogása, értékítélete szerint.
Továbbá a köszönet jut eszembe és most engedjék meg,
hogy megtegyem.
Köszönet a faluközösségnek, számomra megtiszteltetés a
vezetőjük lenni!
Köszönöm a képviselőtestület munkáját és együttműkö-
dését!
Köszönöm munkatársaim mindennapos támogatását és
segítségét!
-  Köszönöm a beszélgetést, sikert kívánok feltett szán-
dékaidban!

Mag Ottilia
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Tisztelt lövétei Barátaink !

Öröm számomra, hogy az a politikai közösség, a
Magyar Polgári Párt, amelynek a tiszteletbeli elnö-
ke lehetek, a jó ügyek kovásza Erdélyben és Szé-
kelyföldön.
Különösen örülök annak, hogy a jó ügyeket ma-
gyar összefogásban, pártokon, felekezeteken és or-
szághatárokon átívelően szolgáljátok.
Lövétén ilyen jó ügy az egykori katolikus Népis-
kola felújításának  ügye, amelynek kezdeményezői
voltatok.  Az épület megújulásának jelkép ereje is
van, azt üzeni, hogy a Kis-Homoród mentén min-
dig megújulásra képes, a múltat tisztelő, jövőben
bizakodó a magyar közösség.
Jó munkát kívánok nektek, kívánom, hogy Szent-
egyházától Székelyzsomborig a jövőben is legye-
tek kezdeményezői és részesei annak a magyar ter-
vezésnek, cselekvésnek és összefogásnak, amely a
Kis-Homoród mente megerősödését szolgálja.

Budapest, 2016 pünkösdjén.

Barátsággal,

 Kövér László
a Magyar Polgári Párt tiszteletbeli elnöke

Folynak a munkálatok a Népiskolánál

Nagy öröm mindannyiunk számára, hogy elkez-
dődtek és folynak a munkálatok a Népiskolánál.
Négy éve, - amikor Kövér László, a Magyar Or-
szággyűlés elnöke ellátogatott Lövétére, Fráter
Olivér történész barátunk kezdeményezésére (aki a
Népiskola felújításának ügyét már korábban felka-
rolta), és az egyházi és világi elöljárók társaságá-
ban, a helyi MPP akkori tanácsos je-
löltjeivel közösen az iskolaépületet
megtekintettük-, még csak tervez-
gettünk, reménykedtünk.
Most már ott tartunk, hogy láthatjuk:
a közös munkának meglett az ered-
ménye. A lövétei bejegyzésű Zöld
Erdély Egyesület felkarolta ügyün-
ket, s közel egy évvel ezelőtt (július
23-án Tusványoson) arról értesülhet-
tünk Potápi Árpád János nemzetpoli-
tikáért felelős államtitkártól, hogy a
tervet, amelyet olyan rég dédelget-
tünk, a magyar kormány, a magyar
közösségek megtartását, erősítését
célzó projektek közé sorolta, s ezért
úgy döntött támogatja a lövétei Nép-
iskola felújítási munkálatait.
Jelenleg azt látjuk, hogy a nyertes ki-
vitelező cég (Bauhause Enter SRL,
Szentegyháza) felhúzta a védőkerí-
tést az épület köré, folyik a gombá-
val fertőzött belső törmelék eltávolí-
tása és az épületrészek fertőtlenítése,

valamint befejeződött a biztonsági okokból lebontott hátsó épü-
letrésznek az újraalapozása, amelyet majd az újrafalazás követ.
Lövéte egyre inkább célpont a magyarországi turisták számára,
de még mindig van javítani való a szolgáltatások terén. Remél-
jük, hogy a Népiskolánál folyó infrastrukturális beruházás
nagymértékben hozzájárul községünk, valamint szűkebb ha-
zánk, a Kis-Homoród mente "jó hírének" növeléséhez, a turis-
ták rendszeres idevonzásához. Mint már korábban írtuk, ha az
épület elkészül, közel 50 személy elszállásolása válik lehetővé,
továbbá egy konferenciateremnek is helyszínt biztosítana a tető-
tér, ahol különböző képzések folynának. A földszint egyik he-
lyiségében egyházi/helytörténeti múzeum lenne berendezve, fo-
gadó helyiségek, mellékhelyiségek és mintegy 120-150 fő szá-
mára rendezvényterem lenne kialakítva, a helyi igényeknek
megfelelően. A részletes tervek nemsokára megtekinthetőek
lesznek a Népiskola saját honlapján.  Célunk tehát, hogy - az
egyház tulajdonát képező, felújítás alatt lévő - a Népiskola épü-
lete, ha elkészül, újra a közösségünket szolgálja.
Ez azonban csak úgy valósítható meg, ha összefogunk. Együtt
jutottunk idáig és továbbra is csak együtt érhetünk el szép ered-
ményeket. Őseinknek is így sikerült ezt az impozáns épületet
felépíteni. A magyar állam támogatása mellé, ami nem csekély
összeg [117 millió Forint, vagyis 1. 696.000 RON], mi is oda
kell tegyük a magunk részét, még csak azért is, hogy, ezt a nagy-
méretű beruházást sajátunknak érezhessük. Erre szükség is van,
mert a felújítás befejezéséhez a kivitelezői árajánlatok alapján,
belső bútorozás nélkül, még minimum 350.000 RON-ra lenne
szükség. Az összeg előteremtésének érdekében a Zöld Erdély
Egyesület, kérést tett le Lövéte Tanácsához, községünk közbir-
tokosságához valamint Hargita Megye Tanácsához, abban a re-
ményben, hogy ezek kedvező elbírálásban részesülnek. Jelez-
ték, segíteni fogják közös ügyünket. Reméljük, hogy így is lesz.
Ugyanakkor jelzésértékű számunkra, hogy több lövétei és
Lövétéről elszármazott magánszemély is anyagi támogatásáról
biztosított. Nagyon fontosak ezek a felajánlások, bármilyen ösz-
szegűek is legyenek, hiszen megerősítenek abban, hogy eddigi
munkánk nem volt hiábavaló, és jó úton járunk.

Mihály János

fotó: Egyed József
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DIÁKOLDAL

fotó: Ferenczi Győző

 Május 8-án volt az
elsőáldozás, nagyon izgult
a kis csapat. Sok kis szép
ruha volt, fodros és kevés-
bé fodros, nekem mind-
egyik tetszett. A szentmi-
sén vers, ének, olvasás is
volt. Senki sem maradt ki,
mindenki verset szavalt
vagy pedig olvasott. Én
verset szavaltam. A szent-
mise után a hittanteremben
tea, kakaó és kalács várt.
Miután elfogyasztottuk a
reggelit, utána mindenki
ment az ebédre. Május
27-én, Úrnapján, virágot
hintettünk a templom ud-
varán. Persze oda is fehér
ruhában mentünk. A végén
még egy-egy fagyival is ju-
talmaztak.

  Nekem nem volt ré-
szem még ilyenben, de tet-
szett.
Török Katalin, III. osztály

Ahogy az eddigi években is, május 20-21. között megren-
dezésre került Nagyváradon a Csillagszerző Matematika-
verseny országos szakasza. Lázzas készülődéssel vártuk
az indulás napját. Iskolánkból négyen vettünk részt ezen
a versenyen: a VI. osztályból Lázár Róbert Vencel, a VII.
osztályból András Zsolt és György Ferenc, és a VIII. osz-
tályból meg én. Pénteken indultunk, és bár hosszú volt az
út, megérte elmenni. Miután megérkeztünk a megnyitó
következett, ahol a versenyzők is szerepeltek. Így mi is
előadtunk egy táncot. Szombaton délelőtt volt a verseny
és délután pedig pedig a városnézés, ahol Nagyvárad ér-
dekességeit tekinthettük meg. Nagyon jó volt, hiszen ren-
geteg új embert ismerhettünk meg, ugyanakkor sok régi
ismerőssel találkozhattunk ismét. Vasárnap volt az ered-
ményhirdetés, ahol a következő eredményeket értük el:
Róbert II., Zsolt III., Ferencz V., és én III. Lettem. Reme-
kül telt, ez a hétvége és élményekkel gazdagon tértünk
haza.

Miklós Dóra, VIII. B

A május hónapban szervezett versenyek, általában egy is-
kolai év utolsó versenyei. Így vettünk részt május 21-én a
XI. oroszhegyi Népdal és Néptánc találkozón öt népdal-
énekessel, akik lövétei népviseletben iskolájuk, illetve
szülőfalujuk hírnevét öregbítették. Mondhatnánk azt is,
hogy: ó hát ez nem is olyan nehéz dolog, hiszen végül is
két népdalt kell elénekeljen egy versenyző, de ha az em-
ber azonosul a fiatal versenyzőkkel, bizony nagyon sok-
féle arcot lát, mert tudja minden kicsi versenyző, hogy a
színpadon egyedül kell bizonyítsa énektudását, és azt is
tudja, hogy kétféle elbíráló bizottság van a teremben, az
egyik a hivatalos asztalnál ülő személy, a másik csoport
pedig a teremben résztvevők nagy csoportja, tehát nem
alaptalan az izgalom.
Lövétéről Lázár Magor (III. osztály), Bencze Evelin (IV.
osztály), Mag Eszter (V. osztály), Demeter Mónika (V.
osztály), és Mihály Anita (VII. osztály) lépett színpadra,
akik mindannyian bebizonyították énektudásukat és azt,
hogy nemcsak a verseny kedvéért vannak jelen, hanem
szeretik a népdalt és büszkén viselik őseik gyönyörű nép-
viseletét.
Az eredmény nem is maradt el, mert Mihály Anita külön-
díjat, Demeter Mónika III. díjat, Lázár Magor és Mag
Eszter dicséretben részesült.
Én nem tehetek mást, minthogy a falu és az iskola nevé-
ben megköszönjem helytállásukat, és arra kérem őket,
hogy továbbra is vállalják ezt a szép megmérettetést és ne
feledjék, ha mindig nem is dobogós az ember, újra kell
kezdeni, hiszen mindig van egy következő lehetőség.
Nem hagyhatom ki a köszönetből a kedves szülőket,
nagyszülőket, akik mindig igényesen öltöztetik a gyere-
keket székelyruhába. Őszintén elmondhatom, hogy ami-

kor kiállnak a színpadra, abban a pillanatban már büszke
rájuk az ember, hiszen úgy néznek ki , mintha skatulyából
rántották volna elő őket és nem úgy, mintha távolról rá-
dobták volna a ruhát.
Még egy apró titkot szeretnék megosztani önökkel: olyan
jó érzés, - és bizonyítja ez is, hogy ott a helyük a népdal-
énekesek között -, hogy ha idejében nem jelentkezünk be
a versenyre, felhívnak a kollegák, hogy remélem jösztök,
hiszen rátok mindig lehet számítani.
Ez is egyféle megbecsülés, tehát érdemes dolgozni, érde-
mes énekelni, talán ezért írták, hogy a székely is magyar,
csak egy kicsit több.
Köszönjük egész évi helytállásukat, és továbbra is sok si-
kert kívánunk fiatal népdalénekeseinknek!

Lázár Béla

Oroszhegyen jártunk
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LÖVÉTEI  KIÁLTÓ
Megjelenik havonta, kiadja  a

LÖVÉTEI  KIÁLTÓ EGYESÜLET
Főszerkesztő: Mihály János, tördelés és szerkesztés: Demeter Albert, Török József,

titkár: András Kinga, korrektúra: Mag Ottilia
Munkatársak:   András Magdolna, András Tamás, András Zsolt, Egyed Emilia, Fazakas Ágnes, Györgylőrincz Ernő,

Lázár Béla, Lázár Zoltán, Mag Ottilia, Molnár Juliánna, Pál Erzsébet, Tódor Attila, Tódor Lóránd
Támogatók: Lövéte Község Helyi Tanácsa, Lövéte Közbirtokossága, Lövétei Római Katolikus Plebánia,

Select Metlemplast Kft, Nyko Kft
A  szerkesztőség elérhetősége:  Lövéte Községi Könyvtár, tel.: 0266-220806,

e-mail: loveteikialto@freemail.hu

Anyakönyvi hírek - 2016. április Régi arcok sárgult fényképeken

Eladó erdei terület, 90 ár, Őzeresztőben (Kurtapatak), út-
ról könnyen megközelíthető, patak szegélyezi.
Telefon: 0745999805.

Eladó családi ház Lövétén, 1150-es házszám alatt. Ér-
deklődni a 0751640018-as és 0744220820-as telefono-
kon.

Eladó működő Samsung színes tv, képernyő átmérője 70
cm. Telefon: 0751328699

Svéd masszázs, moxa, köpöly, testgyertyázás, fülgyertyá-
zás, zen shiatsu masszázs.
Érdeklődni: Péter Éva Erika
Tel: 0366100094
Mo: 0752707721

Régi idők anekdotái
Egy székely atyafi elmegy komájához, hogy kérje el ök-
reit fuvarozni. Csak az asszony van otthon, aki szívesen
oda is adja az ökröket, de amikor a járomba kellett be-
fogni, a koma kérdésére, hogy melyiket merről fogják
be, az asszony így válaszol:
-  A pirostarka a sütő felől fogódik be, de a szürke, az
istennek sem jut eszembe, merről.

Születések száma: 2
MIHÁLY ZALÁN, született 2016. március 27-én,
MIHÁLY ATTILA és MIHÁLY ADÉL, Lövéte, 1167.
szám alatt lakó szülők gyermeke,
BALÁZS HANNA, született 2016. március 31-én,
BALÁZS IGNÁCZ és BALÁZS RENÁTA, Lövéte, 482.
szám alatt lakó szülők gyermeke.
Házasság kötések száma: -
Őszinte részvétünket fejezzük ki az áprilisban elhunyt
személyek hozzátartozóinak:
BÁLINT GYÖRGYNÉ, született PÉTER ANNA,
Lövéte, 190. szám, született 1927-ben,
MIHÁLY FERENCZ, Lövéte, 206. szám, született
1950-ben.

Lövétei székely család. A képet beküldte Demeter M.

PÁLYÁZATI  FELHÍVÁS
Lövéte Község Polgármesteri Hivatala pályázatot hirdet
2016-os évre, kulturális, sport illetve szociális progra-

mok, projektek és rendezvények támogatására, a
350/2005-ös  Törvény előírásai értelmében

A pályázat célja:
-  egyesületek, alapítványok és nem kormányzati, nem
profitorientált szervezetek programjainak, projektjeinek
és rendezvényeinek támogatása.
A projekt támogatása:
Lövéte Község Polgármesteri Hivatala  maximum 50%-át
támogatja a program összköltségvetésének
A pályázók köre:
-  lövétei székhellyel rendelkező és Lövétén működő
egyesületek, alapítványok, nem kormányzati illetve nem
profitorientált szervezetek.
A 2016. évre előirányzott keretösszeg: 35. 000 lej.
A pályázat megvalósítása: 2016. július 15 - 2016. de-
cember 31.
(A pályázat elszámolása: a program lefutása után 30 nap).
A pályázatok leadási határideje: 2016. június 30.
További információk:  Lövéte Község Polgármesteri Hi-
vatala
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"Gyí lovam Barassóba, mit hozzak az unokámnak"

Május hónapot a Szűzanya és az Édesanyák Hónapjának nevezik,
hiszen nap mint nap májusi vecsernyére hív a harangszó és május
első vasárnapján köszöntjük az édesanyákat.
Általában amikor az édesanyákról beszélünk, a legszebb szavakat
próbáljuk rájuk hímezni és a legszebb jelzőkkel illetjük őket, kife-
jezve ezzel nélkülözhetetlenségüket a családban. Milyen szépen
megfogalmazták:  "A jó édesanya ismeri gyermekét,

 Megérzi bánatát, megérzi örömét.
 Ő az, ki vigasztal, velünk sír és nevet,
 A jó édesanya maga a szeretet."

Azt is sokszor elmondjuk, hogy az édesanya az a személy, aki a csa-
lád minden lépését figyeli, aki mindenről tud a családban, aki sok
éjszakát átvirrasztott beteg gyermeke ágyánál, egy panasz, egy zok-
szó nélkül.
Ha jól belegondolunk, az édesanya szerepe nem a gyermeknevelés-
sel kezdődik, hanem kilenc hónappal hamarabb, hiszen attól a pilla-
nattól kezdve, hogy megfogant egy élet, a leendő anya élete nagy
fordulatot vesz, hiszen már nem egyedül van, hanem kettőre kell vi-
gyázzon.
Születésünk történetéről két forrásból tudunk. A családban az első

gyermeknek születéséről később az édesanya, az édesapa és a nagy-
szülők mesélnek, aztán ha jön a "kistesó", vagyis a kistestvér, annak
már a nagyobb testvér is fog mesélni, és így szaporodnak a család
láncszemei, amelyek szorosan össze vannak kovácsolva és szétsza-
kíthatatlanok, hiszen egy vérből vannak.
Ezelőtt az öt-hat gyerekes családban a nagyobb gyermekek szinte
pótanyák voltak, hiszen ők már besegítettek az édesanyának, vi-
gyáztak a kissebbekre, "tongyolták ide-oda őket", ahogyan tudták.
Sokszor elhangzik a gyermekek körében az a kérdés: Te hol szület-
tél? Az egyik Udvarhelyen, a másik Csíkban, majd tőlem is megkér-
dezik az iskolában, és én mondom: Lövétén. Akkor mindig rávág-
ják: Jó, jó, maga Lövétén lakik, de hol született?
És amikor újra mondom, hogy Lövétén, hitetlenkedve fogadják, és
akkor szépen elmagyarázom, hogy Lövétén is volt szülészet.
Idős néniktől érdeklődtem, és ők mondták, hogy a jelenlegi rendelő-
nél először az emeleten volt a szülészet, majd azután, hogy orvos
jött a faluba, megcserélték, az orvos lakott fent és a szülészet volt
lent. Azt is elmondták, hogy amíg orvos nem volt, bábaaszzonyok
(szülésznők) vezették le a szülést, nagy tudással és nagy odafigye-
léssel. Ahogyan visszaemlékeznek, Homódalmásról járt egy  Juli
néni, volt Lövétén egy Anna néni és azután jött Manci néni és Bözsi
néni.
Természetesen volt eset, hogy a gyermek az erdei háznál született,
vagy megtörtént, hogy a mezőn született a gyermek.
Ez is bizonyítja, hogy a megélhetés, a család fenntartása miatt a szü-
lés előtti utolsó napokig járt a várandós anya dolgozni a mezőre.
Arra is jól emlékeznek, hogy a szülészetre egyebet nem kellett vin-
ni, csak egy párnát, egyéb minden volt, de a párnát mindenki vitte.
A nővéreim is erre jól emlékeznek, hiszen az én születésemnél (ha-
todik voltam) édesanyámnak begyulladtak a lábai, ezért nem szaba-
dott ráálljon, édesapám lovasszekérrel jött utánunk a rendelőbe,
édesanyámat ölbe tette fel és otthon ölbe vitte be a házba, a nővére-
im pedig vittek engemet és a párnát.
Abban az évben (1949) amikor Lajos pap bátyám született édes-
apám is ott volt a gyalogos zarándokokkal a csíksomlyói búcsún.
A szokás az volt, hogy az itthon maradottak elejükbe mentek a kö-
zépső keresztfáig, zászlókkal, úgy fogadták a búcsúról érkezőket,
majd együtt érkeztek meg a templomba, ahol hálaadó szentmisén
vettek részt. Julis nővérem is 5-6 évesen ment a többiekkel a hegyre,
és otthon rábízták, hogy mondja meg édesapámnak, hogy "Lajos ha-
zajött". A nővérem a nagy fogadtatásban elfelejtette megmondani és

csak a misén jutott eszébe, és akkor kezdte ránci-
gálni édesapám székely ingét, aki előtte ült a pad-
ban, és nagy nehezen ott súgta meg a nagy hírt,
hogy Lajos hazajött, vagyis megszületett.
Olyan is történt, hogy az apa elment könyveltetni,
az anyakönyv vezető röviden ennyit kérdezett:
- Hogy hívják?
- Török Mihály, mondta az apa. Ezzel be is volt ír-
va, hogy Török Mihály, ami az apa neve volt, és ez
a név maradt a gyermeknek is, pedig neki más ne-
vet akartak adni.
Az is megtörtént, hogy december utolsó napjaiban
született a gyermek az erdőn, és január elején
könyvelték be, így a születési év is megváltozott.
Aztán a pelenka tisztán tartása is mennyi időt
igénybe vett, hiszen azt ki kellett főzni állandóan,
aztán ki kellett tisztálni olyan vízben, amilyen le-
folyt a Homoród medrében, hajnalban mentek ki a
vízre, de olykor eső után még hajnalban is sárgás
volt a víz.
A gyermekszületés egy új élet megjelenését jelen-
tette, úgy a családban, mint a közösségben, és a
lenagyobb dolognak számított az életben. És ha az
ember megéri azt, hogy gyermekének is gyermeke
születik, hát az már tényleg csodálatos dolog,
nagyszülőnek lenni "csúcs", ahogyan a szót hasz-
nálják a fiatalok.
Ekkor az ember újra átéli (talán még nagyobb fi-
gyelemmel) a gyermek születését, együtt örül a fia-
talokkal, és otthon mindjárt-mindjárt azt veszik
észre, hogy az unokáról sustorognak, s akkor azon-
nal öltözni kell és indulni kell látogatóba, hiszen
megnézed a gyermekedet, a menyedet, vagy a veje-
det, és egyből "rászállsz" a kicsi csöppségre és ész-
re sem veszed, hogy újra te is gyermek lettél, hi-
szen gagyogsz össze-vissza te is, mint az unokád,
lehet hogy egy kívülálló azt mondaná, hogy ez az
ember megzavarodott, de te csak gagyogsz tovább,
úgy, ahogyan a helyzet megkívánja. Olyankor el-
múlik az ember derék és hátfájása, percekig tudja
meggörnyedten vezetni tipegő unokáját, s ha elfá-
radt a felnőtt (mert a kicsi az bírja), leereszkedhet
négykézlábra és a lovazással mehet tovább a játék,
most már hármasban, hiszen nannyó (a nagymama)
is be kell szálljon a játékba, mert a kicsi lovast kell
fogja nagyapó hátán.
És ekkor valaki próbálja azt mondani, hogy nem
szép az élet, dehogy nem, ezek a kicsi, de értékes
dolgok újra és újra bizonyítják, érdemes élni, érde-
mes dolgozni, érdemes segíteni egymást, így érti
meg az ember, hogyha gyermeke "kirepül" a csa-
ládból, és új családot alapít, azzal a láncszem nem
szakad el, hanem még erősebb lesz, és a szülő meg-
kétszerezett erővel kell tovább dolgozzon, hiszen
segíteni kell gyermekét egy új, békés otthon meg-
teremtésében.
Mindezt csak úgy tudjuk véghezvinni, ha a jó Isten
segítségét kérjük, ha legalább egyszer egy évben a
csíksomlyói Szűzanya lábaihoz leborulunk, de en-
nél sokkal többször szülőfalunk templomában kér-
jük Kisboldogasszonyunkat, járjon közben értünk
Szent Fiánál, védelmezzen és vigasztaljon életünk
göröngyös útja során.

Lázár Béla
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  VÁLASZTÓKÖRZETEK
SZÁMA

160. számú választókörzet LÖVÉTE, 397. SZÁM
POLGÁRMESTERI HIVATAL

LÖVÉTE
   1 -  611 HÁZSZÁM

VÁLASZTÓKÖRZETEK - LÖVÉTE

VÁLASZTÓKÖRZETEK
SZÉKHELYE

VÁLASZTÓKÖRZETEK
ELHATÁROLÁSA

161. számú választókörzet
LÖVÉTE, 1033. SZÁM

 A VOLT TAKARÉKPÉNZTÁR
(RÉGI CEC) ÉPÜLÉTÉBEN

LÖVÉTE
612 - 1606 HÁZSZÁM

KÖZSÉGÜNK  JELÖLTJEI A 2016. ÉVI HELYHATÓSÁGI VÁLAS ZTÁSOKRA

POLGÁRMESTERJELÖLTEK

RMDSZ JELÖLTJE
LÁZÁR ZOLTÁN

FÜGGETLEN JELÖLT
MIHÁLY DÉNES

HELYI  TANÁCSOSJELÖLTEK LISTÁJA

RMDSZ

1.  GYÖRGYLŐRINCZ  ERNŐ
2.  LÁZÁR ZOLTÁN
3.  MAG  OTTILIA
4.  TÓDOR LÓRÁND
5.  GYÖRGY ÁRPÁD
6.  BALÁZS ZOLTÁN
7.  ANDRÁS LAJOS
8.  MAG  ISTVÁN
9.  SILYE FERENC
10. GYÖRGY BERNÁT-ZSOLT
11. EGYED TÜNDE
12. ANDRÁS ÁRPÁD
13. ANDRÁS ZSOLT
14. PÁL ERVIN
15. ANDRÁS LEVENTE

MAGYAR POLGÁRI  PÁRT

1. EGYED JÓZSEF
2. MIHÁLY JÁNOS
3. SILYE LEHEL
4. GYŐRGYLŐRINCZ CSABA
5. EGYED LAJOS
6. LÁZÁR VENCEL
7. LADÓ GELLÉRT
8. EGYED CSABA
9. GYÖRGY RENÁTA
10. GOLICZA VENCEL
11. SZIKSZAI VILMOS
12. SATA RÓBERT
13. GÁBOS IOAN
14. ANDRÁS LÁSZLÓ
15. GYÖRGY FERENC
16. GYÖRGYLŐRINCZ ALBERT
17. GÁBOS IGNÁCZ

FÜGGETLEN JELÖLT

LÁZÁR BÉLA
 


